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W	 odniesieniu	 do	 projektu	 porozumienia	 pomiędzy	 Ministrem	 Spraw	

Wewnętrznych	 i	 Administracji,	 a	 związkami	 zawodowymi	 zwracamy	 uwagę,	 że	 tylko	

w	niewielkim	stopniu	odnosi	się	ono	do	postulatów	zgłoszonych	przez	stronę	społeczną	

w	stanowisku	z	dnia	25	listopada	2024	r.	

W	związku	z	powyższym	wnosimy	o	rozważenie	poniższych	uwag:	

1. Wzrost	uposażeń	 funkcjonariuszy	służb	podległych	MSWiA	o	15%	od	1	 stycznia	2025	

roku	–	projekt	porozumienia	w	żaden	sposób	nie	nawiązuje	do	niniejszego	postulatu,	

a	 jego	 pozostałe	 zapisy	 są	 na	 tyle	 enigmatyczne,	 że	 nie	 da	 się	 jednoznacznie	

stwierdzić,	 że	 zrekompensują	 one	 oczekiwania	 funkcjonariuszy.	 Równocześnie	

należy	zauważyć,	że	pomimo	braku	środków	na	satysfakcjonujące	podwyżki	budżety	

komend	są	obciążone	absurdalnym	dodatkiem	wprowadzającym;	

2. Wdrożenie	świadczenia	mieszkaniowego	dla	funkcjonariuszy	służb	podległych	MSWiA	

w	wysokości	 i	 na	 zasadach	 obowiązującymi	 w	 Siłach	 Zbrojnych	 Rzeczypospolitej	

Polskiej	 –	 w	 projekcie	 porozumienia	 należy	 doprecyzować	 zapisy	 odnośnie	

świadczenia	 mieszkaniowego,	 w	 szczególności	 poprzez	 określenie	 terminu	

przedłożenia	 projektów	 ustaw	 (najpóźniej	 do	 14	 lutego	 br.),	 dookreślenie	 terminu	

wdrożenia	przepisów	 (świadczenie	w	pełnej	wysokości	powinno	wejść	w	życie	nie	

później	 niż	 1	 lipca	 br.).	 Zasady	 obowiązujące	 w	 SZ	 RP	 przewidują	 także	 odprawę	



mieszkaniową	 i	 takie	 rozwiązanie	 również	 jest	 oczekiwane	 przez	 funkcjonariuszy	

podległych	MSWiA;		

3. Wprowadzenie	do	,,Programu	modernizacji	na	lata	2026-2029”	mechanizmu	podwyżek	

uposażeń	 -	 w	 projekcie	 porozumienia	 należy	 doprecyzować	 zapisy	 odnośnie	

programu	modernizacji,	 w	 szczególności	 poprzez	 określenie	 terminu	 przedłożenia	

projektu	 ustawy	 (najpóźniej	 do	 31	 marca	 br.),	 dookreślenie	 terminu	 wdrożenia	

ustawy	 (nie	 później	 niż	 1	 stycznia	 2026	 r.),	 jednoznacznego	 wskazania	 w	celach	

ustawy	wzmocnienia	sytemu	uposażeń	i	określenia	procentowego	wzrostu	uposażeń	

w	trakcie	jej	realizacji;	

4. Dokonanie	zmiany	zasad	naliczania	emerytur	dla	funkcjonariuszy	przyjętych	do	służby	

po	 31	 grudnia	 2012	 roku	 oraz	 finansowanie	 budżetu	 resortu	 spraw	 wewnętrznych	

i	administracji	w	oparciu	o	wskaźnik	PKB	-	projekt	porozumienia	w	żaden	sposób	nie	

nawiązuje	do	niniejszego	postulatu.	Należy	zauważyć,	że	zmiana	sposobu	naliczania	

emerytur	 będzie	 mieć	 skutek	 finansowy	 dopiero	 w	 2038	 r.,	 a	system	 emerytalny	

byłby	 sam	w	 sobie	motywatorem	 do	wstępowania	 do	 służby.	 Powiązanie	 budżetu	

z	PKB	 na	 odpowiednim	 poziomie	 pozwoliłoby	 na	ustabilizowanie	 funkcjonowania	

jednostek	 organizacyjnych	 i	 zapobiegłoby	 chociażby	 niedoszacowaniu	 środków	 na	

rekompensatę	za	ponadnormatywny	czas	służby	jak	w	ubiegłym	roku;	

5. Dokonanie	zmian	w	sposobie	rozliczania	czasu	służby	funkcjonariuszy	skierowanych	do	

szkół	 lub	ośrodków	szkolenia	 -	projekt	porozumienia	w	żaden	sposób	nie	nawiązuje	

do	 niniejszego	 postulatu,	 zapisy	 porozumienia	 powinny	 gwarantować	 zmianę	

przepisów	w	powyższym	zakresie	od	1	lipca	br.;	

6. Systemowe	 zmiany	 dotyczące	 uposażeń	 –	 zapis	 projektu	 porozumienia	 „Minister	

zapewni	kontynuację	prac	nad	propozycjami	rozwiązań	prawnych	i	organizacyjnych	

dotyczących	 systemu	 uposażeń	 funkcjonariuszy”	 jest	 dalece	 nieprecyzyjny.	

W	porozumieniu	należy	zawrzeć,	że	środki	na	wdrożenie	rozwiązań	postulowanych	

przez	stronę	społeczną	oraz	komendantów	służb	podległych	MSWiA	powinny	zostać	

zapewnione	 w	ramach	 ,,Programu	modernizacji	 na	 lata	 2026-2029”,	 porozumienie	

w	tym	 zakresie	 powinno	 określać	 terminy	 etapów	 wdrażania	 wypracowanych	

dla	danej	służby	rozwiązań.	

Ponadto	 należy	 stwierdzić,	 że	 zapisy	 projektu	 porozumienia	 ograniczają	

w	poważny	sposób	prawa	związków	zawodowych	w	zakresie	możliwości	prowadzenia	

działań	protestacyjnych.	



Pomimo	 dotychczasowych	 rozbieżności	 jesteśmy	 otwarci	 na	 dialog	 i	 wierzymy	

w	osiągniecie	konsensusu.	Uwzględnienie	powyższych	uwag	pozwoli	na	wypracowanie	

porozumienia	 w	kształcie	 pozwalającym	 na	 jego	 akceptację	 przez	 stronę	 społeczną,	

dlatego	liczymy	na	niezwłoczne	podjęcie	rozmów	w	tej	sprawie.	

	

	 	 	 	 	 	 	 	


